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رئیسمجلسبهدنبالتاثیرگذاریدرانتصابات؟

 کار سخت قالیبافی ها در مسیر فرستادن 
»پشمچی زاده« به دیوان محاسبات

 براساس قانون آیین نامه داخلی مجلس و ماده 71 
خدمات کشوری، کمیته  دیوان محاسبات در کمیسیون 
برنامه و بودجه، 4 نفر از متقاضیان را برای بررسی و اتخاذ 
تصمیم نهایی به این کمیسیون معرفی می کند تا در نهایت 2 
نفر از بین این 4 نفر برای انتخاب ریاست دیوان محاسبات به 
صحن علنی مجلس معرفی شده و با رای نمایندگان ریاست 
دیوان محاسبات تعیین شود. با مرور اسامی منتشر شده در 
روزهای اخیر می بینیم که در میان متقاضیان ریاست دیوان 
محاسبات، نمایندگان فعلی و ادوار مجلس شورای اسلامی، 
مدیران اجرایی مجلس، مدیران دیوان محاسبات و مدیران 
کشوری حضور دارند. با این وجود شنیده ها از نمایندگان 
نشان از این دارد که طیف قالیباف به جد به دنبال انتخاب 
»پژمان پشم چی  زاده«، معاون نظارت فعلی محمدباقر 
قالیباف در مجلس، برای این جایگاه است. باید یادآوری 
کرد که دیوان محاسبات از معدود بخش های زیرنظر مجلس 
شورای اسلامی است که انتخاب رئیس آن با دخالت مستقیم 
رئیس مجلس صورت نمی گیرد. برای بررسی این روند بهتر 
است به چند بخش مهم مجلس که انتخاب ریاست آن با نظر 
رئیس مجلس است، دقت کنیم. رئیس مجلس براساس 
آیین نامه داخلی 3 معاون دارد؛ نظارت، قوانین و اجرایی. 
با توجه به اختیارات این معاونت ها در امور داخلی مجلس و 
البته تاثیر تصمیمات این 3 معاونت در تعیین سرنوشت لوایح 
و طرح ها، تردیدی در اهمیت این جایگاه ها وجود ندارد. با 
توجه به این توضیح و اینکه آیین نامه داخلی اختیار تعیین 
این سه معاونت را به رئیس مجلس سپرده، ریاست خانه 
ملت دستی باز، در مدیریت صحنه قوانین خواهد داشت 
و این اختیار برای رئیس مجلس در هر دوره ای بسیار مهم 
است. به جز این سه معاونت که به طور مستقیم با نظر رئیس 
مجلس تعیین می شوند، ریاست کمیسیون اصل 90 مجلس 
به عنوان یک شاهرگ حیاتی برای موضوعات مهم سیاسی، 
رسیدگی به شکایت ها وصول شده به این کمیسیون و اعلام 
نظر درباره مسائل سرنو شت ساز نیز، به نوعی با نظر رئیس 

مجلس است.
اختیاراترئیسمجلس

  براساس آیین نامه داخلی مجلس، کاندیداهای ریاست 
کمیسیون اصل 90 توسط هیات رئیسه تایید و به صحن 
مجلس معرفی می شوند تا انتخاب نهایی در صحن و با 
رای نمایندگان باشد. در هر دوره ای با هر گرایش سیاسی، 
ریاست مجلس اختیار زیادی در تعیین گزینه های نهایی از 
جانب هیات رئیسه مجلس دارد. فراموش نکنیم اختیار رئیس 
مجلس در این زمینه به اندازه ای روشن و مسبوق به سابقه 
است که در ادوار قبل بعضا علی لاریجانی تنها یک کاندیدا را 
از طریق هیات رئیسه برای معرفی به صحن تعیین می کرد و 
در عمل صحن مجلس تنها باید به »کاندیدای  معرفی شده 
برای ریاست بر کمیسیون اصل 90« رای می داد و از اساس 
رقابتی نیز صورت نمی گرفت. این موضوع در مجلس دهم، 
در ماجرای معرفی داود محمدی به عنوان تنها گزینه برای 
رای آوری ریاست کمیسیون اصل 90 دیده شد. در مورد 
کتابخانه، موزه و مرکز اسناد نیز اگرچه این نهاد چندان 
سیاسی نیست اما بازهم  ریاست آن با نظر رئیس مجلس از 
کانال هیات رئیسه مجلس تعیین می شود. مطابق آیین نامه 
داخلی مجلس، هیات امنای کتابخانه، موزه و مرکز اسناد 
همان »هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی« هستند و 
ریاست این مرکز را نیز هیات امنای آن تعیین می کند، 
بنابراین به راحتی رئیس کتابخانه، موزه و مرکز اسناد مجلس 
نیز با نظر رئیس مجلس و از کانال هیات رئیسه مجلس که 
همان هیات امنای کتابخانه است، تعیین و حتی حکم نهایی 
رئیس این مرکز نیز با امضای رئیس مجلس ثبت می شود. 
این روند در مورد مرکز پژوهش های مجلس نیز برقرار است 
یعنی هیات امنای مرکز پژوهش ها، همان هیات رئیسه 
مجلس است که باید رئیس مرکز پژوهش ها را تعیین کند 
و در نهایت نیز این ریاست با امضای شخص رئیس مجلس 
اعتبار پیدا می کند. بنابراین علاوه بر اینکه ریاست مجلس 
مطابق آیین نامه داخلی، سه معاونت قوه مقننه را به صورت 
مستقیم و ریاست کمیسیون اصل 90 ، رئیس کتابخانه، 
موزه و سازمان اسناد و رئیس مرکز پژوهش ها را از طریق 
هیات رئیسه مجلس تعیین می کند. این روزها طیف قالیباف 
به دنبال این هستند که پژمان پشم چی زاده به عنوان رئیس 
دیوان محاسبات انتخاب شود، گزینه ای که چندان در بین 
نمایندگان مورد اقبال برای رای آوری نیست. چرا که هم از 
بدنه دیوان محاسبات و نمایندگان نیست و هم با تحصیلاتی 
در حوضه منابع آب، همخوانی تخصصی با این نهاد مهم 
نظارتی و مالی قوه مقننه ندارد. قالیبافی ها در این مسیر 
فرستادن پشم چی زاده به ریاست دیوان محاسبات، راه 
سختی را در پیش دارند. براساس شنیده ها، آنها سعی دارند 
تا با لابی با کمیته دیوان محاسبات و اعضای کمیسیون بر نامه 
و بودجه و محاسبات در کنار فشار بر برخی از نمایندگان 
کاندیدا شده برای استعفا و در نهایت با مهندسی یک 
انتخابات درون پارلمانی، ریاست این نهاد را هم به طیف خود 

اختصاص دهند.

گــــزارش

نگــــره
نمایندگانباوزیرصمتتعارفدارند؟

 بازهم استیضاح 
»فاطمی  امین«؟!

رئیسکمیسیونصنایع:
استیضاحارجاعنشدهاست

از  صحبت  بازهم  ملی: آرمان  
استیضاح »فاطمی امین« است. دیروز 
نایب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس 
شورای اسلامی با بیان اینکه استیضاح 
دوم وزیر صمت در نوبت مجلس است، 
گفت: وزیر صمت یک مرتبه در مجلس 
استیضاح شده و اکنون مجددا استیضاح 
دوم ایشان در نوبت است و در این زمینه 
بحث واردات خودرو یکی از اصلی ترین 
مسائلی است که در استیضاح ایشان مطرح 
خواهد شد. سیدکریم حسینی افزود: برای 
ساماندهی بازار خودرو و ارتقای کیفیت 
ساخت خودرو در کشور و همچنین ایجاد 
رقابت برای بالابردن کیفیت و کاهش 
قیمت ها، واردات خودرو ضروری است. 
تا زمانی که شرکت های داخلی خودروساز 
به مطالبه و خواسته های مردم بی اعتنا 
هستند و از نظر کیفی محصولات خود را 
ارتقا نمی دهند و خودروی بی کیفیت وارد 
بازار می کنند، واردات خودرو یک ضرورت 
است. وی بیان داشت: برای تنظیم بازار 
خودرو و بهبود وضعیتی که در بازار خودرو 
شاهد هستیم باید هرچه سریعتر نسبت به 
واردات خودرو اقدام شود. وزیر صمت یک 
مرتبه در مجلس استیضاح شده و اکنون 
مجددا استیضاح دوم ایشان در نوبت است 
و در این زمینه بحث واردات خودرو یکی از 
اصلی ترین مسائلی است که در استیضاح 
ایشان مطرح خواهد شد. واردات خودرو 
مصوبه دولت و مجلس بوده و وزارت صمت 
باید هرچه سریعتر تعهد واردات خودرو 
را عملی کند، اما تاکنون اقدام خاصی 
که منجر به واردات خودرو شود انجام 
نشده است. اما مصطفی طاهری، رئیس 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی در مورد شایعه استیضاح وزیر 
صمت اظهارداشت: در این مورد چیزی 
نشنیدم، استیضاحی به کمیسیون صنایع 

و معادن ارجاع نشده است.
فاطمیامینشانسآورد

 در حالی نمایندگان به استیضاح 
فاطمی امین فکر می کنند که 10 آبان  
سیدرضا فاطمی امین، وزیر صمت دولت 
سیزدهم برای دومین بار، رای اعتماد را 
از نمایندگان مجلس گرفت و از استیضاح 
گریخت. در آن روز فاطمی امین با 184 
رای مخالف استیضاح همچنان وزیر 
صنعت، معدن و تجارت باقی ماند. 84 
نماینده به استیضاح وی رای موافق دادند. 
خبرآنلاین نوشته بود به نظر می رسید که 
وضعیت تولید و بازار خودرو، کار دست 
وزیر صنعت بدهد؛ تا جایی که شلیک 
حملات موافقان استیضاح وزیر، از سمت 
بازار خودرو کشور بود. نمایندگان موافق 
استیضاح، از دو برابرشدن قیمت خودرو 
و آرزوهای دست نیافتنی برای خرید 
خودرو سخن گفتند و اینکه در حال حاضر 
میلیون ها دلار از جیب سهامداران به 
جیب دلالان خودرو می رود. در مقابل 
اما مخالفان استیضاح عنوان می کردند 
این که ما مخالف استیضاح هستیم، به 
این معنا نیست که چک سفید امضا 
داده ایم. به نظر می رسد جلسه مجمع 
نمایندگان تهران با وزیر صمت، روز 9 
آبان جلسه ای موثر بوده است. هر چند 
خبری از محتوای این نشست منتشر 
دبیر  مالک شریعتی،  اما  است  نشده 
کمیسیون انقلاب اسلامی نیز گفته بود 
فاطمی امین با حضور در جمع بیش از 
40 نفر از نمایندگان، توانست آنها را درباره 
منتفی کردن رای به استیضاح قانع کند. 
چنارانی، نماینده موافق استیضاح نیز در 
صحن علنی مجلس اعلام کرد که برخی از 
نمایندگان مجلس از بدو ورود گزینه 2 را 
اعلام می کنند لذا باید مشخص شود این 
2 از کجا آمده است! نماینده مرودشت در 
مجلس با بیان این که خرید خودرو تبدیل 
به آرزو برای مردم شده است، افزود: قصه 
خودرو غصه پردردی است اجازه دهید 
فرد جدیدی در وزارت صنعت، معدن و 
تجارت حضور پیدا کند تا این وزارتخانه 
را به مسیر خود برگرداند. جلال رشیدی 
استیضاح  موافق  به عنوان  که  کوچی 
فاطمی امین سخن می گفت، عنوان کرد: 
در مهرماه سال گذشته قیمت پژوپارس 
280 میلیون بود که این میزان در آبان ماه 
امسال به 4۶0 میلیون تومان رسید؛ ساینا 
1۶0 میلیون بود 240 میلیون تومان 
شده است، همچنین قیمت پژو 207 
در مهرماه سال 1400، 370 میلیون 
بود که در آبان ماه سال 1401 به ۶20 
میلیون تومان رسید؛ خرید خودروی 
برای مردم به ویژه جوانان تبدیل به آرزوی 
دست نیافتنی شده است. وی با انتقاد 
از آیین نامه واردات خودرو ادامه داد: 
بسیاری از جوانان دغدغه مند و گاهی 
معترض اولین اعتراض شان به موضوع 
معیشت و بعد موضوع خودرو است. یکی 
از آنها می گفت که حتی به فرض داشتن 
کار با حقوق ماهی 20 میلیون تومان بعداز 
12 سال نمی تواند حتی یک پراید بخرد. 

  آرمانملی–مطهرهشفیعی: »در ارتباط 
با وقایع اخیر 300 شکایت به کمیته انضباطی 
واصل شده و تا به حال 33 حکم بدوی صادر و 
هنوز احکام هیأت تجدیدنظر صادر نشده است، 
از تذکر کتبی و توبیخ کتبی تا یک یا دو نیم سال 
منع موقت از تحصیل که برخی به  صورت تعلیقی 
است. برخی با احتساب سنوات است و برخی 
بدون احتساب سنوات.« اظهارات مدیر کل حوزه 
ریاست دانشگاه صنعتی شریف به مثابه رمز خروج 
نخبگان از کشور است. دانشجویان دانشگاه شریف 
از نخبه  ترین دانشجویان کشور هستند که پس از 
فارغ  التحصیلی می  توانند نقش موثری در پیشرفت 
کشور داشته باشند، اما به دلیل عدم توجه به 
شایسته سالاری در کشور است که برخی از آنها راه 
حضور در کشورهای دیگر را در پیش می  گیرند. 
چندی پیش اعلام شد از 10 نفر اول ورودی سال 
1388 دانشگاه شریف فقط یک نفر در ایران باقی 
مانده است. نکته قابل تامل اینجاست که نماینده 
رشت در مجلس می  گوید: »باید با کسانی که 
نخبگان را به رفتن از کشور ترغیب می  کنند 
برخورد لازم صورت گیرد.« مقصر ترغیب نخبگان 
به خروج از کشور جز صدور احکام تنبیهی و 
سخت برای آنهاست؟ البته نمی  توان منکر آن شد 
که برخی بی  قانونی  ها و برهم زدن فضای دانشگاه 
قابل پذیرش نیست، اما آیا فرصتی به دانشجو 
برای بیان دغدغه  هایش داده شد که اکنون برای 
او حکم انضباطی صادر می  شود؟ سال گذشته 
»علی محمد افشین همتیار« مدیر امور اجتماعی 
دانشگاه صنعتی شریف گفت: »آنچه که در این 
سال  ها بر رفتن دانشجویان و فارغ  التحصیلان 
از کشور تاثیر گذاشته، صرفا مسائل غیرعلمی 
بوده است. یعنی برای درس خواندن به خارج از 
کشور نمی  روند، بلکه به خاطر خارج رفتن است که 
می  خواهند درس بخوانند و متاسفانه بعضا آینده 

روشنی برای خود در کشور قائل نیستند.«
فقطدراندیشهتنبیه!

 اما وزارت علوم چه مسیری را طی می  کند؟ 
دانشجویان قشر فرهیخته کشور هستنند و 
بنابراین برای آرام کردن فضای دانشگاه نیاز به 

اقداماتی نیست که دور از   شأن فرهیختگان باشد، 
اما اظهارات برخی مسئولان به مثابه بنزین بر آتش 
نارضایتی دانشجویان است، از جمله سخنگوی 
وزارت علوم که گفته است: »دانشجویان هم   مانند 
اساتید، پزشکان و روحانیون مصونیت ندارند؛ هیچ 
صنفی نباید مصونیت داشته باشد« شمسی پور 
حتی از لزوم احترام به اساتید که آینده سازان 
کشور را آموزش می  دهند هم غافل شد و گفته بود: 
»هیأت  های انتظامی نیز با اساتید متخلف برخورد 
می  کنند و این گونه نیست که به صرف اینکه فرد 
یک استاد است، نتوان با وی برخورد کرد. اگر 
چنین دیدگاهی وجود داشته باشد، سنگ روی 
سنگ بند نمی  شود و حقوق دانشجویان و کارکنان 
زیر سوال می  رود.« نکته قابل تامل اینجاست که 
این مقام وزارت علوم می  گوید: »در وقایع اخیر 
شاهد برخی تخلفات بودیم که در محیط دانشگاه 
بی  سابقه بوده است. لذا آیین  نامه قبلی تناسبی با 
وقایع اخیر نداشت و نیازمند به روزرسانی متناسب 
با وضعیت امروز دانشگاه  ها بود. مدیریت دانشگاه  ها 
و کمیته  های انضباطی بر مبنای تغییر رویکرد 
اغتشاشات اخیر باید ابزار در دست داشته باشند. 
تغییرات آیین  نامه انضباطی جدید، متناسب  سازی 
ابزار است که به صورت حداقلی اتفاق افتاده 
است« این در حالی است که شیوه نامه انضباطی 

دانشجویان مصوب آبان 1401 یعنی دو ماه پیش 
است و تغییر آن عجیب به نظر می  رسد! در این 
شیوه  نامه، اعمال 20 تنبیه انضباطی از منع موقت 
تا محرومیت تحصیلی کامل برای دانشجویان 

معترض پیش  بینی شده است. 
خاتمیچهکرد؟

زمان  در  اعتراضات  با  مواجهه  نحوه   
ریاست جمهوری خاتمی چگونه بود؟ خاتمی 22 
تیر 78 در پایان جلسه کمیته ویژه شورای عالی 
امنیت ملی برای پیگیری حوادث کوی دانشگاه 
تهران در گفت  وگو با خبرنگار صداوسیما گفت: 
»حادثه کوی دانشگاه فوق  العاده تلخ بود. البته 
من نظر خود را پیش   از این اعلام کرده  ام. این 
حرکت و اهانت به دانشگاه و محیط علم و برخورد 
خشونت  آمیز با دانشجویان برای همه ما غیرقابل 
تحمل بود و به این جهت، بلافاصله کمیته ویژه  ای 
از طرف دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی تشکیل 
شد و به تأیید رهبر معظم انقلاب رسید و کار 
خود را با جدیت ادامه داده و می  دهد« حمله 
شبانه به کوی دانشگاه با واکنش شدید مسئولان 
دستگاه  های مختلف دولتی مواجه شد؛ از آن جمله 
استعفای مصطفی معین، وزیر علوم وقت بود که 
در واکنش به این موضوع رخ داد. این بار هم در 
پی وقایع ناگوار عصر یکشنبه دهم مهرماه 1401، 

هیأت رئیسه دانشگاه شریف با صدور اطلاعیه  ای 
بابت مشکلات ایجاد شده برای دانشجویان و 
اعضای خانواده عذرخواهی کرد، اما از سوی برخی 
مسئولین واکنشی نشان داده نشد و وزیر علوم هم 

بی  تفاوت از کنار حادثه شریف عبور کرد. 
افغانستانمهمترازایران؟

 در کشور همسایه یعنی افغانستان دانشجویان 
حال و روز خوبی ندارند. وزارت تحصیلات عالی 
طالبان طی نامه  ای به تمام دانشگاه  های دولتی 
و خصوصی افغانستان دستور داد که دختران 
این کشور »تا اطلاع ثانوی« حق ادامه تحصیل 
در دانشگاه  ها را نخواهند داشت. خبرگزاری 
آناتولی نوشت: براساس نامه، مولوی ندامحمد 
ندیم، سرپرست وزارت تحصیلات عالی طالبان 
تاکید کرده است که دانشگاه  ها باید »فورا« این 
حکم را اجرا کنند. این حکم در حالی اعلام شده 
است که حدود سه ماه کنکور ورود به دانشگاه  های 
افغانستان برگزار شد. پیش  تر دختران این کشور 
توسط طالبان از تحصیل در دبیرستان   نیز محروم 
شده بودند. روز پنچشنبه ناصر کنعانی، سخنگوی 
وزارت امور خارجه در واکنش به خبر تعلیق ادامه 
تحصیل دختران در دانشگاه های افغانستان، 
اظهارکرد: »جمهوری اسلامی ایران به عنوان 
همسایه افغانستان و علاقه  مند به صلح، ثبات 
و توسعه در این کشور، از شنیدن خبر وجود 
موانع برای تحصیلات عالی دانشگاهی دختران و 
بانوان در افغانستان متأسف شده است. جمهوری 
اسلامی ایران امیدوار است مسؤلان ذیربط کشور 
افغانستان سریعا با رفع موانع، زمینه ازسرگیری 
تحصیلات دانش آموزان و دانشجویان دختر این 
کشور در تمام مقاطع تحصیلی را فراهم آورند 
تا آنان بتوانند ضمن بهره  مندی از حق تحصیل 
علم و دانش، نقش مؤثرتری در توسعه و شکوفایی 
افغانستان داشته باشند.« برخی دانشجویان پس 
از اطلاع از واکنش ایران به محدودیت طالبان برای 
دانشجویان افغانستان، این سوال را مطرح کردند 
که چرا به وضعیت دانشجویانی که از سوی کمیته 
انضباطی با محدودیت مواجه شدند، توجهی 

نمی  شود؟

»آرمانملی«مواجههدولتبااینترنتوشبکههایاجتماعیرابررسیمیکند:

کاهش سرعت اینترنت؛ رونق فروش فیلترشکن  
وزیرارتباطات:سرعتکنداینترنتبهخاطرفیلترشکناست

آرمانملی-حمیدشجاعی:شبکه  های اجتماعی امروز 
بخش جدایی  ناپذیر زندگی مردم هستند و این امر را می  توان از 
نوع مواجهه و برخورد آنها با فضای مجازی متوجه شد. زمانی که 
در اردیبهشت 98 تلگرام با دستور قضائی فیلتر شد، بسیار تلاش 
شد تا جامعه به سمت وسوی پلتفرم  های داخلی بروند و تبلیغات 
گسترده  ای هم روی برخی پلتفرم  ها مانند: سروش، ایتا،   آی گپ 
و... شد؛ اما طولی نکشید که مردم با استفاده از فیلترشکن  ها و 
فیلترشکن  های مختلف به تلگرام بازگشتند. زمان گذشت و پس 
از اظهارنظرهای بسیار در خصوص طرح صیانت از فضای مجازی 
از سوی مجلس بالاخره پس از تحولات حدفاصل روزهای پایانی 
شهریور تا آبان سالجاری واتساپ و اینستاگرام نیز به صف 
برنامه  های فیلتر شده اضافه شدند. با این حال به نظر می  رسد که 
مسئولان امر هنوز این سوال را از خود نپرسیده  اند که فیلترینگ 
فیسبوک، توئیتر و تلگرام چه نتیجه مفید و موثری در برداشت 
که همین رویه در مورد سایر برنامه  ها نیز پیاده شود. آنچه مسلم 
است باید این مساله را پذیرفت که پیام  رسان  های داخلی قابلیت 
و ظرفیت رقابت با پلتفرم  های خارجی را ندارند و همین استقبال 
مردم کشورمان از اپلیکیشن  های خارجی موید این نکته است که 
هر اندازه هم از پیام  رسان  های داخلی حمایت شود بسیاری تمایل 
و اشتیاقی به حضور در برنامه  های داخلی ندارند و با فیلترینگ 
شبکه  های اجتماعی خارجی صرفا به کسب وکار مردم ضربه 
وارد می  شود. امری که رئیس  جمهور در زمان انتخابات آن را 
محل درآمد مردم دانسته بود. از طرفی کاهش سرعت اینترنت 
ثابت و همراه را نیز می  توان یکی از دستاوردهای وزیر ارتباطات 
دولت سیزدهم بدانیم. چیزی که بسیاری آن را به جهت کاهش 
محسوس پهنای باند می  دانند اما برخی دولتی  ها با بهانه  های آن 
را به اموری که چندان تاثیری ندارد مربوط می  کنند. جالب اینکه 
خود دولت گفته بود پس از آرام شدن وضع جامعه شرایط به قبل 
بازمی  گردد اما هنوز شاهد ادامه فیلترینگ شبکه  های اجتماعی 
پرطرفدار هستیم. هر چند که وزیر نیز اخیرا گفت: »دخل و 

تصرفی در بازگشت اینستاگرام ندارم.« نکته  ای که رحیمی 
جهان  آبادی، عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس در توئیتی 
بدان پرداخته و گفته بود »وقتی سرعت اینترنت پایین و اکثر 
شبکه  های اجتماعی فیلتر است عیسی زارع  پور، وزیر چیست؟ 
فیلترنت و قطع ارتباطات؟« حال مشخص نیست یک بام و 
دوهوای دولت در خصوص شبکه  های اجتماعی به کجا خواهد 

رسید و تکلیف شبکه  های فیلتر شده چه خواهد شد؟
شبکهملیاطلاعاتمترادفقطعاینترنتنیست

 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات اظهارداشت: ما در وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، از ابتدای دولت سیزدهم به دنبال 
این بودیم که دو کار بزرگ برای پلتفرم  ها و سکو  های داخلی 
مخصوصا حوزه پیام  رسان شبکه اجتماعی انجام دهیم تا بتوانند 
با نسخه  های خارجی رقابت کنند. عیسی زارع  پور گفت: اولین 
اقدام این بود که پلتفرم  های داخلی بتوانند قابلیت  های خود را 
ارتقا دهند، سرعت و کیفیت داشته باشند و مزیت  های جدیدی 
برای آن  ها ایجاد کنیم که در پلتفرم  های خارجی وجود ندارد. 
زارع  پور درباره آخرین وضعیت شبکه ملی اطلاعات نیز بیان 
داشت: عده  ای شبکه ملی اطلاعات را مترادف با قطع اینترنت 
می  دانند که به هیچ وجه چنین چیزی نیست، بلکه شبکه ملی 

اطلاعات یک شبکه پرسرعت و باکیفیت در گستره جغرافیایی 
جمهوری اسلامی ایران است. 

تاثیرفیلترینگبراپراتورها
 تاثیر فیلترینگ چندان بوده که شرکت  های شاتل، ایرانسل 
و مبین  نت در نامه  هایی جداگانه به وزارت ارتباطات، از کاهش 
درآمد خود به  دلیل افزایش فیلترینگ گفته  اند. این نامه  ها 
به  تازگی از سوی یک گروه هکری موسوم به »ZZA« منتشر 
شده   و تاکنون مدیرعامل شرکت شاتل در گفت  وگو با سایت 
»دیجیاتو« اصالت نامه مربوط به شرکت خود را تأیید کرده است. 
در نامه احمدرضا نخجوانی؛ مدیرعامل شاتل خطاب به معاون 
وزیر و رئیس سازمان تنظیم مقررات آمده است: محدودیت  ها 
در دسترسی کاربران، تأثیری بسیار جدی بر مصرف پهنای باند 
و درآمد این شرکت داشته است. پهنای باند این شرکت بیش 
از ۶0 درصد و درآمد نیز بیش از 40 درصد کاهش یافته و این 
در  حالیست که 80 درصد هزینه  های شاتل یا ثابت مانده  اند 
یا با تورم افزایش یافته  اند. نکته بسیار مهم در نامه مدیرعامل 
شاتل به معاون وزیر ارتباطات، شرایط بحرانی است که به 
گفته او قابل  تحمل نیست و می  تواند باعث توقف سرویس  دهی 
به مشتریان در سراسر کشور شود. از طرف دیگر نامه  ای هم 
از شرکت ایرانسل خطاب به رئیس سازمان تنظیم مقررات 
منتشر شده که هنوز اصالت آن تایید یا تکذیب نشده و در آن از 
خسارت 8000 میلیارد ریالی فیلترینگ بر این شرکت صحبت 
شده و گفته شده که در  نتیجه اعمال محدودیت  ها، عملًا نیمی از 
ظرفیت شبکه کاهش یافته و استمرار محدودیت  های اعمال  شده 
در پهنای باند بین  الملل مانعی جدی در ادامه فعالیت این شرکت 
خواهد شد. همچنین در کنار شرکت  های شاتل و ایرانسل اواسط 
آذر  ماه نامه شرکت رایتل نیز به شخص وزیر ارتباطات منتشر شده 
بود؛ نامه  ای که در آن »یاسر رضاخواه« مدیرعامل رایتل به طور 
رسمی از احتمال خروج رایتل از بازار به  دلیل محدودیت  های 

اینترنتی و کاهش درآمد صحبت می  کند.

 

 
ویــــژه

  تاکید امیرعبداللهیان 
بر توسعه همکاری ها با پاکستان

مهران موحدفر، سرکنسول جدید جمهوری اسلامی 
ایران در لاهور دیروز پیش از عزیمت به محل ماموریت، 
در دیدار با حسین امیرعبداللهیان وزیر امورخارجه، 
درباره اولویت های کاری در این حوزه گفت وگو کرد. 
وزیر امورخارجه کشورمان در این دیدار با تأکید بر 
مشترکات فرهنگی و سیاسی دو کشور جمهوری 
اسلامی ایران و جمهوری اسلامی  پاکستان و روند رو 
به توسعه همکاری های دوجانبه در حوزه های مختلف، 
توصیه هایی در زمینه تلاش همه جانبه نمایندگی های 
کشورمان در پاکستان برای گسترش همکاری های 
دو کشور مطرح کرد. موحدفر پیش از این رئیس 
اداره سامانه ها و فضای مجازی وزارت امور خارجه 

بوده است. 
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 باز هم دولت قبل 
مقصر است 

    

  هوا خوب شود
 به ساحل مکران 

می آیند

  سیستان وبلوچستان نیاز به حمایت دارد. معین الدین 
سعیدی، نماینده چابهار در مجلس با انتقاد از سفرهای 
مسئولان به حوزه انتخابیه خود، بیان کرد: وقتی نیمه دوم 
سال فرا می رسد و هوا منطقه ما خوب می شود، آقایان مسئول 
یادشان می افتد یک چابهاری، سواحل مکرانی و مشکلاتی 
وجود دارد و هوس می کنند به اینجا بیایند که این رفت و 
آمدها متاسفانه هیچ تاثیری در تدبیر چالش ها نداشته است. 
حالا که تشریف می آورند و  اصرار بر آمدن دارند، دست کم 
محبت کنند و از این سفرها یک خروجی ملموس برای مردم 

هم داشته باشند. 

  دولت قبل مقصر همه ناکارآمدی هاست. نصرا... پژمانفر، رئیس 
کمیسیون اصل 90 قانون اساسی مجلس شورای اسلامی گفت: 
بانیان وضع موجود کمی اخلاق به خرج دهند و کاری نکنند که 
مجبور شویم برای تنویر افکارعمومی تخلفات انجام شده در دولت 
گذشته در بانک مرکزی، بخش تخصیص ارز و مداخلات ارزی 
و مسائلی که جامعه را به این وضع کشانده است، اعلام کنیم. 
برداشت های بی حد و حسابی که از صندوق ذخیره ارزی صورت 
گرفت، اینها گزارش های تلخی است که اکنون در کمیسیون اصل 
90 در اختیار بنده است و بنا نداریم به مردم این تخلفات را اعلام 

کنیم، این مسائل را به دستگاه قضائی واگذار کرده ایم.

  حسن بیادی، دبیرکل جمعیت آبادگران جوان، در پاسخ 
به این سوال با توجه به شرایط موجود، راهکارهای برون رفت 
از این وضعیت چیست و به چه شکلی می شود آن را اجرایی 
کرد، گفت: مهم ترین مشکل کنونی کشور، دو مساله مدیریتی و 
مسائل اقتصادی است که به عوامل مختلفی از جمله تحریم های 
ناعادلانه، ضعف مجموعه گروه و مدیریت اقتصادی، عدم ثبات در 
تصمیمات سیاسی و اقتصادی و تا ثیر بیش از حد و سایه افکندن 
تصمیمات سیاسی بر تصمیمات اقتصادی مربوط می شود. همه 
به وضوح می دانند که گرانی های بی رویه و بی منطق، تصمیمات 

غلط وزارتخانه های اقتصاد، صمت،  نیرو و امثالهم است.

  سایه افکندن 
 تصمیمات سیاسی 

بر تصمیمات اقتصادی 


